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El sector extractiu
català es reuneix amb
el conseller en cap de

la Generalitat de
Catalunya, Artur Mas
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El mes de juliol passat, una
delegació del Gremi va dur
a terme la seva primera

Missió Empresarial a l’Amèrica
Central i al Carib gràcies al
suport del COPCA.
El Gremi d’Àrids de Catalunya va
organitzar, a finals del mes de
juny i principis del mes de juliol,
una Missió Empresarial a l’Amè-
rica Central i el Carib amb l’ob-
jectiu d’estudiar les possibilitats
de negoci de les empreses del
sector extractiu català a la zona.
Un total de sis empreses agre-
miades van participar en aquesta
primera acció empresarial orga-
nitzada pel Gremi i que va tenir
el suport del COPCA. Cal desta-
car la presència del seu president,
Joan Franquesa, i el gerent del
Gremi, Jaume Puig.

Aquesta acció empresarial va per-
metre als agremiats establir inte-
ressants contactes amb empreses 
i governs de la zona centreameri-
cana gràcies a una exhaustiva
agenda de reunions que el Gremi 

havia elaborat.A més, es van visi-
tar diverses pedreres a Cuba 
que van permetre l’anàlisi in situ
de possibles negocis a la 
zona.
La primera part de la missió de
propspecció de mercat estava 
centrada en la participació de les 

empreses a la fira Expo-Inversión 
2002, que va tenir lloc els dies
27 i 28 de juny a Mèrida, Mèxic.
Aquesta fira estava emmarcada
dins el programa de desenvolupa-
ment Plan Puebla-Panamá (PPP),
que es va portar a terme durant
aquells dies a la ciutat de Mèrida,
al Yucatan, amb una trobada de
caps de d’estat. A la trobada, hi
van participar els presidents de
Costa Rica, El Salvador, Guatema-
la, Honduras, Mèxic, Nicaragua i
Panamà i el primer ministre de 
Belice.
PPP és una iniciativa del Govern
Federal Mexicà que té com a
objectiu elevar la qualitat de vida
de l’Amèrica Central. El PPP plan-
teja una estratègia integral per a
la regió mitjançant un con-
junt d’iniciatives i projectes d’in-
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El Gremi d’Àrids impulsa la
internacionalització del sector

extractiu català

La delegació del Gremi es reuneix amb Patricio Patrón Laviada, governador de Yucatan

L’acció empresarial a
l’Amèrica Central va 

permetre establir 
contactes amb 

empreses i governs



versió productius per al territori
mesoamericà.
Dins d’aquests projectes, es
troba com a objectiu prioritari el
desenvolupament de les infraes-
tructures en aquests països.
Aquest constitueix el punt més
interessant per al sector extrac-
tiu català, ja que el pla inclou ini-
ciatives com el “Corredor del
Atlántico”, que tindrà una longi-
tud de 1.925 quilòmetres o el
“Corredor del Pacífico” amb
2.674 quilòmetres de longitud.
Expo-Inversión 2002 va ser,
doncs, una oportunitat per
conèixer els projectes de la regió
enfocats a obres en infraestruc-
tura, entre altres aspectes, i va
esdevenir un pont per obrir
noves oportunitats d’inversió,
serveis i opcions de finançament
per als empresaris visitants. A la
fira, els membres de l’expedició
catalana van establir contactes
d’alt nivell polític i van concretar
opcions d’inversions a tota la
zona. Entre les reunions desen-
volupades per la delegació 

del Gremi d’Àrids, cal destacar la 
mantinguda amb el governador
del Yucatan, Patricio Patrón
Laviada.
Durant dos dies, els diferents
països centreamericans exposa-
ven les seves oportunitats de
negoci i inversions, així com

diferents projectes que es realit-
zaran en un futur, els quals
requereixen diferents línies d’in-
versió.
La fira va cloure amb perspecti-
ves favorables d’inversió per a la 
península del Yucatan i altres

àrees estratègiques dels països
de la zona. En total, hi van assis-
tir més de 1.600 empresaris de
780 empreses de 24 països.

La visita dels empresaris cata-
lans i europeus, en general, no
va deixar indiferent als mitjans
de comunicació centreameri-
cans que es van fer ressò de
l’interès internacional per
invertir a la zona. El Diario de
Yucatán afirmava, per exemple,
que “Yucatan té noves pers-
pectives d’inversió a mitjà ter-
mini en les quals van estar
interessats empresaris de
Miami i de Barcelona. Especial-
ment, en infraestructura en
portuària”.
D’altra banda, en un altre mitjà
de premsa destacava també
l’“Interès ibèric a invertir en
infraestructures, carreteres,
duanes i altres instal·lacions”.
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El Gremi d’Àrids amb els membres de la cambra de comerç cubana

La televisió mexicana entrevista Joan Franquesa

Florencio Salazar, ministre de Mèxic i coordinador general del PPP

Què és el Plan Puebla-Panamá?

La regió mesoamericana s’es-
tén des de l’estat mexicà de
Puebla fins a Panamà. 
El Plan Puebla-Panamá (PPP)
és, doncs, un programa de
desenvolupament dirigit a
aquesta regió proposat pel
president de Mèxic, Vicente
Fox Quesada, a finals de l’any
2000, als caps d’Estat i de
Govern dels set països
d’Amèrica Central i als gover-
nadors dels nou estats del sud
i sud-est mexicà.
L’objetiu fonamental del PPP
és elevar la qualitat de vida
dels habitants de la regió
mesoamericana (27,5 milions
en la porció mexicana i 36,5
milions en l’istme centreame-
ricà), sense malmetre l’entorn
natural i respectant la diversi-
tat cultural i ètnica existent
actualment a la zona.
Al desembre de l’any 2000,
doncs, es va iniciar un procés
de coordinació que ha derivat
en un acord històric amb les
nacions centreamericanes per
instruir al Plan Puebla-Panamá
com una política d’estat a cada
un dels països participants.

Vicente Fox, president de Mèxic

Ressò mediàtic
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Un cop celebrada l’Expo-Inver-
sión 2002, la delegació del
Gremi d’Àrids es va dirigir cap
a Cuba on va continuar la Mis-
sió Empresarial amb visites amb
els representants de la cambra
de comerç d’aquest país i l’as-
sistència a una conferència
sobre les vies d’inversió a l’illa.
En la reunió de la delegació
empresarial catalana amb la
directora de Relacions Interna-
cionals de la cambra cubana,
Lourdes Morei, es van posar les
bases per firmar un protocol
estable de col·laboració entre la
Secció de Construcció de la
Cambra i el Gremi d’Àrids de
Catalunya.
D’altra banda, durant els dies 3 
dies d’estada a l’illa, els mem-

bres del Gremi d’Àrids van visi-
tar diverses pedreres a la zona
com la Pedrera Molino de Pie-
dras, “El Purio”, la més gran de
Cuba, ubicada a Villa Clara.
Aquesta explotació té una pro-
ducció de 600.000 tones/any
de pedra calcària. A més, també
es van visitar les pedreres de
l’Empresa de Canteras de La
Havana, amb qui es van analitzar
possibles negocis.
La valoració d’aquesta primera
Missió Empresarial ha estat
molt positiva, ja que suposa,
entre altres coses, el primer
pas per a la internacionalit-
zació del sector extractiu
català i una oportunitat d’in-
versió important per als agre-
miats.

Visita a l’explotació “El Purio”, a Cuba

Reunió entre la delegació del Gremi d’Àrids i la cambra de comerç cubana

Expo-Inversión 2002

ASSISTÈNCIA

Sr. Joan Franquesa  . . . . .(Jaime Franquesa, SA)

Sr. Antoni Garrigosa . . . .(Àrids Garrigosa, SA)

Sr. Joaquim Roca  . . . . . .(Cansa2001, SL)

Sr. Joan-Manuel Foj . . . . .(Canteras Foj, SA)

Sr. Andreu Puigfel . . . . . .(Puigfel, SA i Sefel, SA)

Sr. Pere Torras  . . . . . . . .(Áridos Uniland, S.A.)

Sr. Xavier Riba  . . . . . . . .(Promsa)

Sr. Alfred Cohí . . . . . . . .(Bercontres, SA)

Sr. Quim Roca  . . . . . . . .(Àrids Germans Curanta, SA)

Sr. Lluís Fernández  . . . . .(Obres Pirinaiques)

Sr. Joan Ignasi Navarro  . .(Cogas i Hormiconsa)

Sr. Sebastià Espinet  . . . . .(Sorigué, SA)

Sr. Sebastià Alegre  . . . . .(Eacsa)

Sr. Domènec Espadalé  . .(CYCOSA)

TEMES

1. Lectura i aprovació de l’acta anterior
2. Trobada del Grup Miner amb el con-
seller en cap, Artur Mas
3. Reunió amb Pere Sió de PTOP
4. Trobada a Lleida amb Jordi Ruiz, Cap

de Servei de Fauna de la Generalitat
5. Restriccions imposades per l’Ajunta-

ment d’Esparraguera
6. Reunió amb l’ACA
7. Reunió de la Mesa de la Seguretat 

Minera
8. Propera reunió d’associacions d’àrids
9. Participació del Gremi a la II Trobada 

Empresarial Espanya-Costa Rica
10.Organització de cursos de prevenció 

de riscos laborals
11. Visita a les instal·lacions d’ORICA
12. Temes diversos
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Actualitat

El 18 d’abril passat, una important
representació del Gremi d’àrids va
tenir l’oportunitat de visitar el
Port de Barcelona i conèixer de
prop el projecte d’ampliació que
s’hi està duent a terme. La visita es
va iniciar amb una petita explicació
de la història del Port, projeccions
sobre el seu futur i una anàlisi
sobre quina és la seva situació dins
el mercat europeu. A continuació,
els representants del Gremi van
poder comprovar in situ els canvis
que està experimentant el Port
marítim a través d’un recorregut
amb autocar que els va portar fins
a la zona d’activitats logístiques
(ZAL). La visita va finalitzar amb
l’embarcament a una llanxa que els

va permetre observar una altra
perspectiva del port comercial i la
zona del port ciutadà.
El Port de Barcelona és el port més
important d’Espanya. La seva
influència s’estén pel sud i pel cen-
tre d’Europa i pel nord d’Àfrica. El
Port de Barcelona és una porta
logística que uneix mercats tan
distants com el Llunyà Orient i
Iberoamèrica. El seu progressiu
augment tant de mercaderies com
de passatgers (un tràfic de prop de
32 milions de tones, més
d’1.400.000 contenidors, 613.000
vehicles nous i 1.440.000 passat-
gers durant l’any 2001) l’han situat
entre els primers del Mediterrani i
del sud d’Europa.

Un dia al Port de Barcelona

El Gremi d’Àrids va organitzar, l’11
de juliol passat, una reunió a la seu
de la COELL, a Lleida, per infor-
mar als agremiats de la província
sobre la futura definició de les
Zones d’Especial Protecció d’Aus
(Zepa) que afecten el nostre sector.
Jordi Ruiz, cap del Servei de Fauna
del Departament de Medi
Ambient de la Generalitat, va
explicar als agremiats que a la tar-
dor hauran d’estar definides les
àrees de Lleida i Catalunya afecta-
des per les Zepa. Ruiz va instar el
sector a presentar els plans d’am-

pliació d’activitat abans de la
definició d’aquestes zones. A
més, el cap del Servei de Fauna
va afirmar que per part de l’Ad-
ministració s’intentarà treballar
amb el sector perquè les activi-
tats extractives quedin fora de
les Zepa.
A la reunió, hi van assistir unes
15 empreses agremiades de la
demarcació de Lleida, a més del
seu president, Sebastià Espinet; el
gerent del Gremi d’Àrids, Jaume
Puig, i la delegada territorial de
Medi Ambient, Cristina Bosch.

Reunió informativa sobre les
ZEPA a Lleida

El mes d’agost passat, va tenir
lloc al Palau de la Generalitat de
Catalunya una reunió entre
representants del sector extrac-
tiu català (àrids, formigó, ciment,
argiles i pedra natural) i el con-
seller en cap de la Generalitat,
Artur Mas.
Per part del sector extractiu, hi
eren presents els presidents i els
gerents de les diferents asso-
ciacions.Així doncs, els represen-
tants del Gremi d’Àrids de Cata-

lunya que van assistir a la reunió
van ser el president, Joan Fran-
quesa, i el gerent, Jaume Puig.
Franquesa va qualificar la trobada
de “cordial” i va explicar que es
tractava d’una primera presa de
contacte per exposar-li al nou
conseller en cap la problemàtica
amb què es troba el sector
extractiu davant la impossibilitat
d’obertura de noves explotacions
o ampliació de les actuals.
D’altra banda, el conseller en cap
es va comprometre a estudiar el
tema i a mantenir una relació
més fluïda amb els diferents gre-
mis i associacions del sector. Mas
també es va mostrar favorable a
establir converses amb les conse-
lleries implicades amb el nostre
sector.
En els pròxims mesos, el Gremi
d’Àrids i la resta d’associacions
del sector extractiu tenen previst
posar-se en contacte amb Artur
Mas per portar a terme una
segona reunió.

El sector extractiu català
s’entrevista amb el conseller

en cap,Artur Mas

Artur Mas, conseller en cap

Jordi Ruiz va informar sobre les ZEPA a la seu de la COELL, a Lleida

La visita va finalitzar amb un dinar al Reial Club Marítim de Barcelona
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El Gremi es reuneix amb Ramon Espadaler

La Comissió Mixta dels Anne-
xos de la Llei 3/98 va aprovar
la proposta presentada pel
Gremi a través de Pimec-Sefes
de traslladar, a l’annex I del
Reglament de la IIAA, una part
de les activitats extractives.
D’aquesta manera, dins de l’an-
nex I s’afegeix a l’apartat 2:
Mineria 2.1 Extracció i tracta-
ment (piconament, esmicola-
ment, trituració, polvorització,
mòlta, tamisatge, garbellament,
mescla, rentatge, ensacament,
assecatge, manutenció i trans-
port) de recursos minerals,
com per exemple roques, gra-
ves, carbó, argiles i sorres,

quan requereixin una avaluació
d’impacte ambiental.
Alfons M. López Salgueiro,
director general de Qualitat
Ambiental del Departament de
Medi Ambient de la Generali-
tat, és qui ha presidit la comis-
sió de reforma dels annexos.
Des d’un punt de vista social,
Salgueiro creu que aquest canvi
a l’annex I és bo per a Catalu-
nya i els seus habitants, ja que
ser a l’annex I vol dir que es
tracta d’una activitat que causa
molt d’impacte i que, per tant,
rebrà més control per part de la
Generalitat, mentre que “en
aquelles activitats que els impac-

tes siguin més petits, l’Ajunta-
ment és qui està més a prop de
la realitat i qui pot fer millor l’a-
valuació d’aquella activitat”.
Per la seva banda, Joan Franque-
sa, president del Gremi, ha valo-
rat molt positivament aquesta
acció, ja que “a partir d’ara serà
la Generalitat qui, amb una
visió més general de les neces-
sitats del país, donarà les llicèn-
cies d’activitat a les nostres
empreses i no els ajuntaments”.
En els propers mesos, aquesta
modificació serà aprovada de

manera definitiva i publicada al
DOGC.

Modificació dels annexos de la Llei d’IIAA

Els darrers mesos, el Gremi d’À-
rids ha iniciat contactes amb dife-
rents associacions d’àrids de dife-
rents comunitats autònomes d’ar-
reu d’Espanya i el 17 de juny pas-
sat va tenir lloc una reunió on van
ser presents les següents asso-
ciacions: Acangra (Granada),
Afapa (Astúries), Arival (País
Valencià), Asecabi (Biscaia), Asem-
ca (Andalusia), Asfargi (Guipús-
coa), Aga (Galícia), Apj (Jaén) i el
Gremi d’Àrids de Catalunya. La
trobada va servir per intercanviar
experiències i problemàtiques de
les diferents zones geogràfiques i

es va acordar continuar amb
aquest tipus de reunions.
D’altra banda, continuen les rela-
cions amb l’Associació Nacional
d’Àrids, ANEFA, amb qui el
Gremi ha mantingut diversos
contactes.

Una representació del la Junta del
Gremi d’Àrids es va reunir amb el
recentment nomenat conseller de
Medi Ambient de la Generalitat,
Ramon Espadaler. La delegació del
Gremi va exposar-li al llarg de la
reunió totes les problemàtiques
que afecten el sector com: les res-
triccions per part de l’ACA a les
graveres de Girona; les dificultats

d’ampliar pedreres en zones properes
a PEINS; les afectacions provocades,
sobretot a Lleida, pel projecte Xarxa
Natura 2000; la possible manca de
material per a les obres, etc.
El conseller es va comprometre a
intentar millorar les actuacions
del seu departament i a poten-
ciar els aspectes de col·laboració
amb el sector.

La planta d’Àrids Granés, propietat
de Valentí Alsina, està ubicada al
terme municipal d’El Far de l’Em-
pordà, al costat de Figueres, al parat-
ge del Pla del Manol. Els accessos
són, d’una banda, la carretera comar-
cal que va de Figueres a El Far de
l’Empordà i, de l’altra, per la carretera
de Figueres a La Bisbal. Àrids Granés
és una empresa de caràcter familiar,
constituïda des de finals de l’any
1995, i amb una producció relativa-
ment petita que va destinada
majoritàriament a la petita empresa
de construcció, per tant, a la cons-

trucció i a la rehabilitació de cases
unifamiliars.
La planta se serveix de petites explo-
tacions tot seguint la ribera del riu
Manol, al seu pas per El Far d’Em-
pordà, bàsicament, en camps poc
aptes per al conreu. El sistema de
treball és a través de petites excava-
cions, que es van restaurant a mesu-
ra que es finalitzen els treballs amb
terres provinents de rebaixos que es
fan a la comarca, per a la construcció
de nous blocs de pisos i pàrquings, i
acabant-les amb una cobertura vege-
tal, anivellada i apta per al conreu.

Àrids Granés

Explotacions que requereixen una AIA són les següents:

- Superfície superior a 25 hectàrees.
- Volum de moviment de terres més gran de 200.000 m3/any.
- Extracció per sota del nivell freàtic.
- Visibles des d’autopistes, autovies, carreteres nacionals i comarcals, o 

nuclis de més de 1.000 hab. o situades a menys de 2 km d’aquests nuclis.
- Situades en espais naturals protegits o visibles des d’aquests espais.
- Situades a menys de 5 km dels límits d’una altra explotació a cel obert.

BENVINGUTS AL GREMI

Alfons M. López Salgueiro

Membres de les associacions d’àrids 

El Gremi activa les seves relacions exteriors



SÍLICES MESTRE, SA és una
empresa extractiva ubicada a
la localitat de Sant Pere de

Ribes. L’inici de l’explotació es
remunta a finals del segle XIX, el
1890, dins la finca de Can Puig,
amb l’extracció de sorra sílice. En
un primer moment, aquest tipus
d’àrid s’aplicava tan sols en el sec-
tor de la fundició, ja que és un
material que aguanta molt bé les
altes temperatures i té una fusió
de 1.500ºC. Per aquesta raó,
durant l’any 1930, aquesta sorra
sílice es comercialitzava a empre-
ses com ara Roca Radiadors, que
la utilitzava per fer motlles de
radiadors i banyeres, o altres
empreses com la fundició Vicens
Gaudí de Reus, les Fundicions
Sabadell i les Indústries Diamante.
No va ser fins el 1980, quan els
germans Mestre, Josep, Magí i
Enric, compren als representants
legals de la finca Can Puig una
parcel·la de 5.000 metres qua-
drats on s’instal·la la planta de
tractament de la sorra sílice. L’any

1982 es constitueix legalment la
societat SÍLICES MESTRE, que ini-
cia la seva expansió i comercialit-
zació de matèria primera i el trac-
tament de la sorra a la planta.
Un altre punt bàsic per a SÍLICES
MESTRE va ser la construcció el
1988 d’un pou d’aigua amb un
cabal molt important.Aquest pou
permet regar tota la planta i la
massa forestal del voltant i facilita
la restauració de les parts afecta-
des per l’extracció.
Gràcies a aquest seguit d’innova-
cions introduïdes els darrers anys,
s’han ampliat les utilitats de 
la sorra sílice. Cal destacar, entre

altres aspectes, la seva importàn-
cia en el recobriment de canona-
des d’aigua, gas i electricitat, per
la seva resistència a la calor que
fa que sigui molt útil en el cas de
fuites i per evitar explosions. A
més, la sorra sílice és un element
indispensable per a l’obtenció de
vidre i també s’utilitza en la fabri-
cació de ciment, de ciment cola i
per a l’elaboració d’adobs agríco-
les, entre altres aplicacions.
Una de les principals preocupa-

cions de SÍLICES MESTRE ha estat
sempre la d’oferir un servei perso-
nalitzat i àgil a tots els seus clients.
La producció anual de l’empresa
és de 120.000 tones i té una plan-
tilla de 8 treballadors sense comp-
tar empreses auxiliars com empre-
ses de construcció, de muntatges
i industrials, etc. La planta de Sant
Pere de Ribes disposa d’un total
de 5 camions propis: dos camions
cisterna, dos camions de pedrera i
un camió per al reg de la instal·lació

i la pedrera.
Quant a seguretat, cal remarcar
que SÍLICES MESTRE disposa d’un
certificat que acredita la seguretat i
la qualitat del seu producte segons
la directiva CEE 91/155.
Cal assenyalar, per últim, que bona
part del terreny explotat ja ha
estat restaurat seguint el corres-
ponent pla de restauració tutelat
pel Departament de Medi
Ambient de la Generalitat.
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SÍLICES MESTRE, única empresa a Catalunya
especialitzada en l’extracció de sorra sílice

Oficines
Sant Pau, 35

08810 Sant Pere de Ribes
Tel. i fax: 93 896 32 65

Fàbrica
Can Puig

08810 Sant Pere de Ribes
Tel.: 93 896 28 27

L’empresa situada a
Sant Pere de Ribes

ofereix un servei àgil
i personalitzat a tots

els seus clients

La sorra sílice és bàsica per a la fabricació del vidre

Vista de la instal·lació d’àrids, ubicada a la localitat de Sant Pere de Ribes
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EL PERIÓDICO • 09/05/2002

EL 9 NOU • 26/04/2002 DIARI DE TERRASSA • 07/05/2002
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LA GACETA • 047/05/2002

EL PERIÓDICO • 28/06/2002
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EL PUNT • 21/06/2002
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EL 9 NOU • 03/06/2002 EL MUNDO 20/05/2002

LA VANGUARDIA 23/05/2005
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DIARI DE GIRONA • 25/05/2002



Entrevista

Setembre 2002 OPINIÓGREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

- En què consisteix exactament
l’ampliació del Port de Barcelo-
na?
- L’any 2001 passarà a la història
com el de l’inici de l’ampliació del
Port de Barcelona. El 12 de desem-
bre passat, es va posar la primera
pedra del port del segle XXI. És la
quarta gran ampliació del port
barceloní, un salt qualitatiu i
quantitatiu que permetrà doblar
l’espai portuari actual en deu
anys, que arribarà a les 1.300
hectàrees i que suposarà una
inversió de prop de 1.800 milions
d’euros.
El Port de Barcelona és la princi-
pal infraestructura de transport i
serveis de Catalunya, amb una
profunda imbricació amb el seu
entorn industrial i social, per la
qual cosa s’ha consolidat com la
quarta corporació empresarial
catalana i peça clau per a l’econo-
mia catalana i espanyola. Durant
els darrers 10 anys, el tràfic de
mercaderies s’ha incrementat més
d’un 60%, cosa que ens ha apro-
pat als 32 milions de tones el
2001; el tràfic de contenidors s’ha
triplicat, s’ha superat la xifra
d’1.400.000 TEU,i s’ha traspassat
la de 650.000 creueristes durant
aquest exercici. Cal destacar que
aquests tràfics estan superant
amb escreix les previsions realitza-
des pel Pla Director del Port de
Barcelona del 1997. Per atendre
aquest increment, s’estan realit-
zant importants inversions per
incrementar la capacitat del port
en l’espai actualment disponible.
El finançament de l’ampliació, que
suma més de 1.775 milions d’eu-
ros, es repartirà entre els recursos
propis -el cash flow- de l’Autoritat
Portuària de Barcelona; els fons de

cohesió de la Unió Europea, que
destinaran 201,94 milions d’euros
a finançar el 50% de la construc-
ció dels nous dics d’abric; un
préstec del Banc Europeu d’Inver-
sions de 250,02 milions d’euros; i
a la iniciativa privada, que invertirà
195,33 milions d’euros en noves
d’infraestructura portuària, a més

d’assumir les inversions en supe-
restructura, instal·lacions i equipa-
ments, que sumaran 531,90
milions d’euros. La possibilitat que
el sector privat inverteixi en
noves infraestructures portuàries,
que després gestionarà en règim
de concessió, una fórmula que ja
s’ha realitzat en el desdoblament
del Moll d’Inflamables, garanteix
l’interès de l’empresariat a partici-
par en l’ampliació del port.
L’ampliació del port comença per
la construcció dels nous dics d’a-
bric i les mesures correctores de
costa, que estaran finalitzats el
2006. Per les seves dimensions,
serà una de les obres més impor-
tants que es realitzaran a Catalun-
ya durant els primers 10 anys d’a-
quest segle.

- Quins materials s’estan utilit-
zant i quines són les necessitats
per als propers anys?
- Les previsions per al període
2002–2010 són de 22,3 milions
de m3 d'escullera de Tot-u de can-
tera, 7,1 milions de m3 d'escullera
classificada i 6,1 milions de m3

d’àrids. Un cas a part són les

Mesures Correctores de Costa, ja
iniciades, que generaran una nova
platja al sud de la futura desem-
bocadura del Llobregat, i que
necessitarà un reblert del sorra de
fons marí de 3,5 milions m3.
Són, sens dubte, unes xifres
importants que impliquen moltes
empreses i molts professionals. En
pocs anys, es realitzarà la més
gran transformació que mai ha
experimentat el litoral barceloní.
La coordinació de tots els actors
ha d’assegurar el subministrament
de material suficient per a les
obres i al mateix temps ha de
garantir la seva sostenibilitat, evi-
tar el col·lapse dels accessos al
port i que la xarxa viària en resul-
ti afectada.

- Què suposaria transportar l’à-
rid de fora de Catalunya?
- El gran volum de materials que
caldrà utilitzar en l’ampliació del
port desaconsella, per motius
econòmics i de sostenibilitat, fer
portar els àrids de fora de Cata-
lunya. La solució més coherent és
utilitzar els recursos de què dis-
posem al nostre país. Cal preveu-
re, però, proveïdors alternatius en
el cas que el subministrament d’à-
rids catalans fos insuficient o
resultés excessivament car.

- Què representarà per a Barce-
lona i per a Catalunya l’amplia-
ció del port?
- L’ampliació del Port de Barcelo-
na és un dels factors perquè els
clients del port, importadors,
exportadors i la indústria del nos-
tre hinterland, el sector productiu
del país en definitiva, segueixi crei-
xent en els propers anys. L’amplia-
ció garanteix, doncs, la competiti-

vitat futura del conjunt de la nos-
tra economia.
Cal emmarcar l’ampliació en el Pla
de Medi Ambient i d’Infrastruc-
tures del Delta del Llobregat, el
Pla Delta. El desviament del riu
Llobregat dos quilòmetres al sud
permetrà al port créixer cap al
sud i guanyar terrenys al mar.
Però el Pla Delta també permetrà
integrar la nova àrea d’expansió
del port en la xarxa de comunica-
cions espanyola i europea i confi-
gurar la denominada plataforma
logística del delta, que inclou, a
més de l’ampliació del port i la
seva ZAL, l’ampliació de l’aero-
port i noves connexions viàries i
ferroviàries.
L’arribada de l’ample de via euro-
peu fins a les instal·lacions por-
tuàries i la seva connexió amb la
xarxa de ferrocarril europea per-
metrà ampliar el hinterland del
port al cor del continent. La con-
nexió amb l’ample de via europeu
i la intermodalitat són, per tant,
factors claus per a la competitivi-
tat futura del port, que té l’objec-
tiu de convertir-se en el hub logís-
tic euromediterrani.

- Com a president del Port de
Barcelona, quina és la seva imat-
ge sobre el sector extractiu?
- És un sector amb solera i molt
arrelat al nostre país. Els àrids són
imprescindibles per al sector de la
construcció, tant privada com
pública, malgrat que no rebi sem-
pre el reconeixement que mereix
tot i el seu paper decisiu.
Com a president del Port de Bar-
celona, i atesa la importància que
l’ampliació del port tindrà sobre
el sector productiu i el conjunt
de Catalunya, vull demanar als
membres del Gremi d’Àrids una
major implicació en aquest pro-
jecte. Durant els propers 10 anys,
hem de construir i posar en fun-
cionament una gran infraestruc-
tura, que necessitarà un gran
volum de materials. Es tracta
d’una obra que repercutirà en
benefici de tota la societat. Cal
que tots treballem plegats i en
coordinació si volem portar
aquesta tasca a bon terme i en els
terminis fixats.

“El gran volum de material que
caldrà utilitzar desaconsella fer 
portar àrids de fora Catalunya”
Joaquim Tosas és el president del Port de Barcelo-
na, una de les principals infraestructures de trans-
port i serveis de Catalunya i un dels primers ports
del Mediterrani i del sud d’Europa.

El Port de Barcelona
és una de les obres
més importants de
Catalunya d’aquest
principi de segle
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